Dedication

 To the Soul of my dear and beloved mother

 To my father ,brothers, sisters

To my friends

And to my colleague

Acknowledgement

I would like to thank *Prof. Bushra Hussien Ahmed*, my Supervisor for his kind advice, true guidance, great help and valuable critism: I'm very greateful *Mr, Aneel Copar* to for .his full advice, encouragement and great help

I would like also to thank *Dr,Elsafi Ahmed*, Deen of college of Medical Radiological Sciences (SUST) for his help and good advice. My thanks to *Dr. Mohammed Elfadil*, who did .the computer work and statistical analysis of the data

My great thanks to *Us, Ahmed Mustafa Abo Kunna* for his close support. I would like also to thanks *Us, Sulaiman* .*Mohammed Elhassan* for his help and support

I'm continuous very full thanks to Miss Reem Salah Eldin and her sister Rana for her encouragement and support .Thanks are also extended to Mr. Mohammed Elsaed, Dr. Aymen Elsaed and Miss Eyman Abd Elhaleem for their .helping

ملخص الدراسة

هذه الدراسة علمية وعملية وأجريت خلال يوليو 2007م إلى سبتمبر 2009م طبقت بجمهورية السودان ولايتي الخرطوم (مستشفيات الخرطوم , ام درمان التعليمية وكلية علوم الأشعة الطبية) و الجزيرة (قرية التي حوالي 78 كيلو متر من الخرطوم). ناقشت الدراسة تقييم المسح بالموجات فوق الصوتية وهرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الحر في تشخيص أمراض البروستاتا والتمييز بين سرطان البروستاتا والورم الحميد وأيضا للمقارنة بين هذه الوسائل مع هرمون البروستاتا المحدد الكلي .

هنالك (100) مريض اختيروا عشوائيا ولكن جميعهم لديهم أعمار اكبر من 40 سنة , لديهم علامات أمراض البروستاتا ومرسلين بواسطة الطبيب . كل مريض لديه التهابات في المجاري البولية أو عمر اقل من أربعين سنة ابعد من هذا الدراسة.

كل هؤلاء المرضى فحصوا بالموجات فوق الصوتية باستخدام ماسحات هوندا الوكا وجنرال اليكتريك بطاقة مقدارها 3.5 ميقا هرتز وفحوصات مختبرية (هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الكلي و الحر وفحص الأنسجة).

اجري المسح عن طريق البطن لكل المرضى وتم قياس البعد الأمامي الخلفي , العرضي , السمك , حجم البروستاتا , تقييم شكل ومظهر البروستاتا ثم قياس هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الكلي والحر وأخيرا اجـري فحـص الأنسـجة لكـل المرضى .

الباحث استخدم معدل لملامح الموجات فوق الصوتية في هذه الدراسة وتم فيه أعطاء كل ملمح في الأبعاد , الحجم , شكل ومظهر البروستاتا درجة محددة وتم جمع المعدل لكل مريض لديه سرطان البروستاتا لمعرفة اقل معدل يمكن أن يوجد عند أي مريض لديه سرطان البروستاتا . أيضا لتحليل النتائج استخدم الباحث التحليل الخطي والتمييزي .

هذه الدراسة وجدت أن هنالك 20 مريض (20%) من المرضى لـديهم سـرطان 78(78%) لـديهم تضـخم البروسـتاتا الحميـد ومريضين (2%) لديهم تغييرات التهابية.

وأيضا وجدت إن العمر عامل خطورة لأمراض البروستاتا.

الدراسة أوجدت أن هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الكلي غير موثوق فيه وغير دقيق في تشخيص أمراض البروستاتا والفحص بالموجات فوق الصوتية وهرمون البروستاتاالمضاد الجيني المحدد الحر أدق في تشخيص والتمييز بين أمراض البروستاتا من هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الكلي .

الدراسة عرضت أن هنالك 18 مريض (90%) من 20 مريض لديهم سرطان البروستاتا سجلوا قيمة لهرمون البروستاتا الجيني المضاد الكلي اكبر من 10 نانو/ملي , هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الحر اكبر من 2 نانو/ ملى ونسبته إلى الهرمون الكلي اقل من 1/4 . هذا يعني إن زيادة هرمون البروستاتا الجيني المضاد الحر تزيد احتمالية الورم الحميد وزيادة هرمون

البروستاتا الجيني المضاد المرتبط بـبروتين ألفـا المضـاد للكيمـو تربسين في الدم تزيد احتمالية سرطان البروستاتا.

بالإضافة إلى ذلك الدراسة عرضت إن ملامح الموجات فوق الصوتية لسرطان البروستاتا هي تغيير في شكل البروستاتا 7 مرضى (35%) من 20 مريض لنديهم سنرطان , أو تغيير مظهرها مع وجود أورام 19 مريض (95%) وهذه الأورام يمكن أن توجد في وسط أو طرف البروستاتا (شكل غيير طبيعي أو مظهر غير طبيعي) . مع زيادة البعد العرضي للبروستاتا حيث يكون اكبر من البعد الأمامي الخلفي.

باستخدام التحليل الخطي والتمييزي توصلنا إلي معادلات يمكننا عن طريقها التنبؤ بالحالة المرضية على أنها سرطان, تضخم حميد أو التهاب, باستخدام هرمون البروستاتا الجيني المضاد الكلي, هرمون البروستاتا الجيني المضاد الحر, وملامح صورة الموجات فوق الصوتية, مما يدل علي انه لا يوجد أي من هذه الوسائل الثلاث (فحص هرمون البروستاتا المضاد الجيني المحدد الكلي, هرمون البروستاتا (غير المرتبط) الحر, أو الموجات فوق الصوتية) قادر لوحده علي تحديد نوع المرض الموجات فوق الصوتية) قادر لوحده علي تحديد نوع المرض الموجات فوق الصوتية) قادر لوحده علي تحديد نوع المرض

هذه الدراسة أوصت بأنه كل رجل لديه عمر اكبر من خمسون سنة أو لديه نشاط جنسي عالي يجب إن يفحص بالموجات فوق الصوتية دوريا لاستخلاص وجود أمراض البروستاتا لان الموجات فوق الصوتية رخيصة, آمنة وموثوقة أكثر من هرمون البروستاتا المضاد الجينى المحدد الكلى.

ABSTRACT:

This is a scientific and practical study which was done during July-2007 to September 2009 and was carried out in Sudan-Khartoum(Khartoum, Omdurman teaching hospitals and college of Medical Radiologic Sciences), and AlGazeera (Alti village – about 78 Km from Khartoum) states.

The study discusses the evaluation of U/S Scanning and fPSA in diagnosing of the prostate disorders and differentiation between ca prostate and BPH, also to compare these tools to tPSA.

A total of "100" patients were selected randomly; all those patients have age above forty years, have signs of prostatic disorders and referred by physician. Any patient has urinary tract infection or has age less than forty was excluded from this study.

All patients were subjected to be examined by U/S scanning using 'Honda' Aloka and General Electric scanners with 3,5MHz probe and laboratory investigations which including (tPSA, fPSA and histopathology).

Trans abdominal Scanning were performed for all patients and measured AP, transverse, thickness and volume of the prostate, then evaluates the shape and texture of the prostate, then measured their tPSA, fPSA and finally histopathology was done for all patients.

The author use Ultrasound findings score in this study; in which any finding in diameters, volume, shape and texture of the prostate, gave specific degree and sum the score of any patient with prostate cancer, to show the less score in which the patient should have prostate carcinoma. Also for data analysis the author uses the crsstabulation, linear regregation and discriminant analysis.

This study found that there were 20 patients (20%) have cancer, 78 patients (78%) have BPH, and two patients (2%) have inflammatory changes. Also it found that the age is a risk factor for prostatic disorders.

Study revealed that the tPSA is not reliable and accurate in diagnosis of prostatic disorders, U/S scanning and fPSA are more accurate in diagnosis and differentiation between prostatic disorders than tPSA.

The study showed that 18 patients (90%) out of 20 cases with prostate carcinoma recorded tPSA more than 10ng/ml, fPSA more than 2ng/ml and fPSA/tPSA ratio less than 1/4. This means that decreasing of fPSA increasing the probability of cancer and increasing of fPSA increasing the probability of BPH "the cancer increased the bound PSA with α - Antichemotrypsin protein ,while the BPH increased the free PSA in blood.

In addition to that the study shows that; the U/S findings of the prostate cancer mostly changes shape 7 patients (35%) out of 20 cases with cancer, or changed texture with presence of nodule 19 patients (95%), which may be present in centre or peripheral of prostate (Abnormal shape

or abnormal texture) with transverse diameter of prostate is greater than AP diameter of prostate.

By using linear and discriminant analysis study found that there were three equations by which, we could predict the type of disease in any case (Ca, BPH or inflammation) by using tPSA, fPSA and U/S features (AP, transeverse, thickness, shape, and texture of prostate), this means that; no one of these three tools (t PSA, fPSA and U/S scanning) can determined the type of disease alone if it is Ca or BPH accurately 100%.

This study recommended that any man has age greater than fifty years or has high sexual activity should be scanned by U/S routinely to exclude the presence of prostatic disease, because U/S is cheep ,safety, and reliable than tPSA.

LIST OF TABLES

Table	Subject	Page
no		
2-1	Prostate zones	11
2-2	Shows relation between transducer frequency,	42
	wavelength, penetration and resolution	
3-1	Shows ultrasound machine properties	65
3-2	Table of ultrasound score	72
4-1	Patients residence	78
4-2	Histopathology results	79
4-3	Patients Occupation	81
4-4	The age group	81
4-5	Statitical table	82
4-6	Ultrasound findings in prostate shape	82
4-7	Crosstabulation table that shows the frequency of	83
	U/S findings in prostate shape in relation to the	
	masses	
4-8	Crosstabulation table that shows the frequency of	84
	U/S findings in prostate shape in relation to the site	
	of masses	
4-9	Shows ultrasound findings in prostate texture	84

4-10	Crosstabulation table that shows the frequency of U/S findings in prostate texture in relation to the masses	85
4-11	Crosstabulation table that shows the frequency of U/S findings in prostate texture in relation to the masses	85

Table No	Subject	Page
4-12	Crosstabulation table that shows the frequency of U/S findings in the prostate shape in relation to the U/S findings in prostate texture	85
4-13	Ultrasound findings score in patients with prostatic carcinoma	86
4-14	Cross tabulation table that shows the frequency of histopathology results in relation to prostate diameters	87
4-15	Cross tabulation table that shows the frequency of histopathology results in relation to prostate volume	87
4-16	Crosstabulation table that shows the frequency of histopathology results in relation to ultrasound findings in prostate texture	88
4-17	Crosstabulation table that shows the frequency of histopathology results relation to ultrasound findings in prostate shape	88
4-18	Of patients who have tPSA more than 10ml/ng with their fPSA and fPSA/tPSA percentage with their .histopathology results	89

4-19	Shows the Total PSA value in patients under study	90
4-20	Shows the classification results	91
4-20	Shows the classification results	92

LIST OF FIGURES

Figure no	Subject	Page
2-1	Frontal and sagital planes of prostate	5
2-2	Male reproductive system	6
2-3	Parts of the prostate	7
2-4	Prostatic lobes	9
2-5	Zones of the prostate	10
2-6	Blood Supply of the Prostate	13
2-7	Prostate histology	16
2-8	Comparison of specular and diffuse reflection	29
2-9	Scattering	30
2-10	Refraction of fast and slow beam speed	31
2-11	Ultrasound attenuation versus frequency	33
2-12	Electricity	35
2-13	The components of transducer	38
2-14	Trans rectal probe	48
2-15	TRUS image of normal Prostate	50
2-16	TRUS image of chronic prostititis	51

2-17	Trans abdominal ultrasound image of BPH	52
2-18	TRUS image of prostate Carcinoma	53
3-1	LOGIQ 5 machine	66
3-2	Honda 2000 Ultrasound machine	67
3-3	Aloka SSD 500 Ultrasound machine	67
3-4	Tosoh machine	68
3-5	Procedure of transabominal ulrasound scanning	76
4-1	Shows resident distribution	78
4-2	Shows the histopathology results	79
4-3	Shows the patients occupation	80

Figure No	Subject	Page
4-4	Shows the age group distribution with respect to histopathology results	81
4-5	Shows the prostatatic shape changes	83
4-6	Represents ultrasound findings in prostate texture.	84
4-7	Shows discriminant function	90
4-8	Shows disriminant analysis	91

LIST OF CONTENTS

Content	Page
DEDICATION	I
ACKNOWLEDGEMENT	II
ARABIC ABSTRACT	III
ENGLISH ABSTRACT	VI
LIST OF TABLES	IX
LIST OF FIGURES	XI
LISTOF CONTENTS	XIII
LISTOF APPREVIATIONS	XVII
Chapter one	
1-1 Introduction	1
1-2 problem of the study	2
1-3 Objectives of the study	2
1-3-1 General objectives	2
Specific objectives 1-3-2	2
1-4 Overview of the study	3
CHATER TWO Literature review	
2-1 Anatomy of the prostate	4
	4
2-1-1 Location and Description	_
Relations 2-1-2	4
2-1-3 the prostate lobes	8

Prostate zones 2-1-4	10
	12
2 -1-5 Blood supply	
Prostatic urethra 2-1-6	14
Visceral Pelvis fascia 2-1-7	14
Histology 2-2	15
Physiology 2-3	17
Secretions 2-3-1	17
Regulation 2-3-2	17
Pathology of the prostate 2-4	18
Inflammatory lesions 2-4-1	18
Benign Nodular Hyperplasia 2-4-2	19
Clinical Features 2-4-2-1	20
Carcinoma of the Prostate 2-4-3	21
Content	
Content	Page
2-4-3-1 Latent carcinoma	22
staging and histological staging of prostate 2-4-3-2	22
cancer	
Causes of elevated PSA 2-5	24
Ultrasound Physics 2-6	25
Nature of the sound 2-6-1	25
2-6-2Sources of sound	25
Periods and frequency 2-6-3	26
Speed of sound 2-6-4	26
Wave length 2-6-5	27
Acoustic impedance 2-6-6	27
Interaction of sound wave with matter 2-6-7	28
Types of reflection 2-6-7-1	28
Scatter 2-6-7-2	30
Refraction 2-6-7-3	31
Absorption 2-6-7-4	32
Attenuation of ultra sound 2-6-8	32
wave interference 2-6-9	33
Piezoelectric Effect and Piezoelectric Elements 2-6-10	34
2-6-11 probe molding(man made probe)	35
Transducer constriction 2-6-12	36
Backing material 2-6-12-1	37
Matching layer 2-6-12-2	37

Focused transducer 2-6-13	38
Beam Field 2-6-14	39
Transducer array 2-6-15	40
Advantage of array 2-6-15-1	40
Probes types 2-6-16	40
2-6-17 Image resolution	41
2-6-18 Image display	43
Investigations done to prostate 2-7	44
physical examination 2-7-1	44
Laboratory Investigation 2-7-2	44
Radiological investigation 2-7-3	45
(Trans rectal ultrasound (TRUS 2-8	47
2-8-1 Features of equipment used	47
2-8-2 The performance of the procedure	47
Content	Page
2-9 Appearance of Normal prostate shape	49
Normal size and volume of prostate 2-9-1	49
Normal appearance of prostate in ultrasound 2-9-2	49
Sonographic appearance in acute prostatitis 2-9-3	50
Sonographic appearance in chronic prostatitis 2-9-4	51
Sonographic appearance in BPH 2-9-5	52
Sonographic appearance in prostate cancer 2-9-6	53
Tumor markers 2-10	54
2-10-1 How are tumor markers used	55
2-11 Prostate specific antigens (PSA)	58
PSA density 2-11-1	58
Age-specific PSA 2-11-2	58
PSA velocity 2-11-3	59
PSA test results 2-11-4	59
Elevated PSA level after treatment for prostate 2-11-5	60
Some limitations of the PSA test 2-11-6	60
	61
Free versus attached PSA 2-11-7	
previous studies 2-12	62
CHAPTER THREE Methodology	0.5
Patients and sampling 3-1	65
Area and duration of the study 3-2	65
Equipment used 3-3	65

Source of data collection 3-4	69
3-5 Technique used	69
PSA screening test 3-5-1	69
Trans abdominal U/S scanning 3-5-2	70
3-5-3 Histopathology	73
3-5-4 Data analysis	73
Method of data analysis 3-5-4-1	73
CHAPTER FOUR RESULTS	
Crosstabulation 4-1	77
Results	78-92

Content	Page
CHAPTER Five	
5-1 Discussion	93
Conclusion 5-2	102
Recommendation 5-3	104
References	106
Appendices	112

List of Appreviations

PSA Prostate Specific Antigen

Free Prostate Specific Antigen

tPSA Total Prostate Specific Antigen

BPH Benign Prostatic Hyperplasia

BNH Benign Nodular Hyperplasia

Ca Cancer

DRE Digital rectal examination

CZ Central zone

PZ Peripheral zone

TZ Transitional zone

TRUS Tras rectal ultrasound

TNM Tumor node metastasis

AP Anteroposterior

CT Computed Tomography